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   آقای دکتر! درباره جلسات بعد 
از اجرای هدفمندی هم کمی 

توضیح بدهید. مثل اینکه بعد از 
هدفمندی جلسات شبانه ای برای 

مدیریت بازارها، هر شب با حضور 
رئیس جمهور و برخی از وزرای 

اقتصادی برگزار می شد.
 

ستاد هدفمندی یارانه ها در آن زمان 
فعال بود. رئیس این ستاد نیز خود آقای 
احمدی نژاد بــود. تقریباً بخش عمده 
دولت مانند معاون اول رئیس جمهور، 
بانک  کل  رئیس  برنامه ریزی،  معاون 
مرکزی، وزرای اقتصاد، صنعت و بازرگانی، 
کــشــاورزی، نفت، نیرو، راه، اطلاعات 
و کشور و همچنین آقای دکتر فرزین، 
بهروز مــرادی مدیرعامل سازمان 
محمد  و  یــارانــه هــا  هدفمندی 
رویانیان رئیس ستاد سوخت، 
مهم ترین  ــد.  ــودن ب آن  عضو 
فعالیت ما در این ستاد این 

بود که به صورت آنلاین مسائل را رصد 
بعد  ایــن جلسات هر شب  می کردیم. 
ــروع می شد و  از نماز مغرب و عشا ش
تا زمانی که کــار و بحث وجــود داشــت، 
ــه پیدا مــی کــرد. عــلاوه بــر بررسی  ادامـ
حوادث و اتفاقات راجع به هدفمندی، 
براساس گزارش های ارسالی، پیشرفت و 
مشکلات کار بررسی می شد. مثلاً در یکی 
ح شد که کارخانه های  از جلسات مطر
آرد قبلاً به صورت امانی کار می کردند. به 
طوری که دولت گندم را به این کارخانه ها 
امانی تحویل می داد و آنها نیز این گندم را 
به آرد تبدیل می کردند، بعد می فروختند 
و کارمزد دریافت می کردند، پس نیاز به 
سرمایه در گــردش نداشتند ولی حالا 
نیاز به منابع برای خرید گندم پیدا کرده 

بودند.
اگر می خواستیم بر اساس روال عادی 
تصمیم گیری شود باید از طریق بانک 
مرکزی، اقدام می کردیم. اما در این ستاد 
خیلی راحت و به سرعت تصمیم گیری 

شد و تصمیم گرفته شد به مدت 2 ماه 
که زمان گردش کارخانه آرد است، گندم 
به صورت نسیه به این کارخانه ها داده 
شود و خیلی راحت چنین مشکلاتی حل 
شود. خاطرم هست برای اجرای فاز دوم 
به درخواست آقای غضنفری وزیر صنعت، 
ــارت، بـــرای سخنرانی در  ــج مــعــدن و ت
جلسه ای دعوت شدم. در اثنای جلسه 
فــردی بلند شد و با صــدای بلند گفت: 
هستم،  آرد  بخش  ــلان  ف مسئول  مــن 
دولت قرار بود ما را حمایت کند اما هیچ 
فعالیت و کمکی به ما صورت نگرفت. 
آقای غضنفری در آن لحظه حضور ذهن 
نداشت و با سعه صدر خاصی بر حمایت 
از تولیدکنندگان تأکید مجدد کرد. اما 
گرفتم  قــرار  تریبون  پشت  وقتی  بنده 
خطاب به آن فرد گفتم مگر تحویل نسیه 
گندم به کارخانه آرد حمایت محسوب 
نمی شود. شما از دولت چگونه حمایتی 
می خواهید؟ شما قبلاً گندم امانی تحویل 
گرفته و آن را تبدیل به آرد می کردید و در 

ازای این کار دستمزد می گرفتید، اما حالا 
ما این گندم را به شما نسیه فروخته ایم تا 
شما به مردم نقد بفروشید. آیا شما توقع 
حمایتی بیش از این را از دولت دارید. 
ایــن حمایت نیست؟ بعد  به نظر شما 
از صحبت های من تغییر فضای جلسه 
کاملاً مشهود بــود. وقتی پس از پایان 
جلسه از پله ها پایین می آمدم، معاون 
دکتر غضنفری به من گفت: این حضور 
ذهن شما به ما کمک کرد تا سرمان را در 
قبال این نوع اعتراض ها پایین نیندازیم.

 
   جلسات هدفمندی تا چه زمانی 

ادامه داشت؟ 
جلسات تا یک  ماه در دفتر رئیس جمهور 
با حضور شخص دکتر احمدی نژاد ادامه 
داشــت، هر شب و به صورت مستمر. تا 
زمانی که مطمئن شدیم اتفاق خاصی 
در بازارها رخ نمی دهد، جلسات را برگزار 
کردیم. اما بعد از یک  ماه، دیگر ریاست 
جلسات برعهده آقــای رحیمی معاون 

آقای روح الله حسینیان نماینده مردم 
تهران به من نقل می کرد: »بعد از اجرای 

هدفمندی احمد توکلی را دیدم. از وی 
پرسیدم تورم 70 درصدی که می گفتی چه 
شد؟ توکلی گفت: »دو ماه دیگر صبر کن، 
خواهی دید.« بعد از چند ماه مجدداً وی 

را دیدم، پرسیدم: برادر! پس این تورم 70 
درصدی که می گفتی چه شد؟ وی مجدداً 

پاسخ داد: »دو ماه دیگر صبر کن...« البته 
پس از اجرا، جنس انتقادات از هدفمندی 

این نبود که چرا دولت هدفمندی را اجرا 
کرد، بلکه مخالفان مدعی بودند: چرا 
دولت قانون را اجرا نکرده است. آقای 
بهروز مرادی معاون سابق برنامه ریزی 

رئیس جمهور که هنگام هدفمندی رئیس 
سازمان هدفمندی بود به من می گفت: 

یک بار از یکی از اعضای منتقد هیاتٔ 
رئیسه مجلس پرسیدم: اجرای هدفمندی 

چطور بود؟ که وی در پاسخ گفته بود، 
عالی اجرا کردید، اما قانون را اجرا نکردید. 
البته از سال 91 به بعد که مقوله شوک های 

ارزی در اثر تحریم ها بیشتر شد و به زمان 
انتخابات ریاست جمهوری نیز نزدیک تر 

شدیم، عده ای فکر می کردند که اگر 
مشکلات به وجود آمده را ناشی از تحریم ها 
معرفی کنند، نمی توانند برای خودشان رایٔ 

جمع کنند. لذا همه مشکلات را به گردن 
هدفمندی و اجرای آن انداختند. 

اگرچه نهایتاً پیروز انتخابات 
کاملاً برعکس عمل کرد و 

راه حل مشکلات موجود 
در کشور را به توافق با 
غرب و رفع تحریم ها 

نسبت داد

خزانه دولت روحانی 
خالی نبود

با وجود ادعای دولت روحانی مبنی بر خالی بودن خزانه، در سال 
92 به میزان 42 درصد بیشتر از سال 91، بابت هدفمندی یارانه ها 

پرداخت شد
جلد نخســـت کتاب محرمانه های اقتصاد ایران که برشـــی از شـــرایط اقتصـــاد ایران در ســـال های فعالیت دولت های 
نهم و دهم اســـت، شـــرحی از وضعیت اقتصادی کشـــور در آن سال ها را بیان کرده و سیدشـــمس الدین حسینی، وزیر 
امـــور اقتصـــادی و دارایی دولت های نهـــم و دهم نیز بخش هایی از اقدامات آن دوره از اقتصاد کشـــور را تشـــریح کرده 
اســـت. اجرای هدفمندی یارانه ها، نحوه مدیریت آن، تعیین رقم 45 هـــزار و 500  تومانی یارانه نقدی، تصمیم به اجرای 
هدفمندی به صورت پرداخت نقدی و... مباحثی اســـت که در این کتاب مطرح و به برخی ابهامات آن نیز پاســـخ داده شـــده اســـت. در شـــماره امروز نیز برخی 

مباحـــث دیگر پیرامون اجرای طرح هدفمند کردن یارانه ها مطرح شـــده اســـت.

گزارش

اول گذشته شد و تقریباً تا چند ماه بعد 
از اجرای هدفمندی نیز ادامه داشت.

 
   قسط نخست یارانه نقدی را از 

چه محلی تامٔین کردید؟ ابهامات 
در این باره زیاد است. 

در قانون پیش بینی شده بود که برای 
پــرداخــت قسط اول از بــانــک مرکزی 
تنخواه بگیریم، لذا از آن تنخواه استفاده 
ــم. وقــتــی مــا قیمت ها را اصــلاح  ــردی ک
کردیم، طبیعتاً 45 تا 60 روز دیگر قبوض 
ــردم می رسید و یک مدت  به دســت م
زمانی هم مردم مهلت پرداخت دارند، 
بنابراین برآورد ما این بود که حدود 3 ماه 
تأخیر نقدینگی داشته باشیم. بنابراین 
به مرور در حال پرداخت تنخواه بانک 
مرکزی بودیم. گرفتن تنخواه هم فقط 
در سال اول اجرا اتفاق افتاد. اگر یادتان 
باشد در مرحله اول یارانه ها، مبلغ دو ماه 
یک جا پرداخت می شد که بعد از آن برای 
کمتر شدن وقفه، رقم، ماهانه پرداخت 
شد. خود این تدبیر یعنی ماهانه کردن 
پرداخت ها به پر کردن شکاف نقدینگی و 
بازپرداخت تنخواه گردان نیز کمک کرد.

در ســال 92 دولــت یازدهم مدعی شد 
که با انضباط پولی و مالی حرکت کرده 
اســت. همان طور که می دانید مبلغی 
نیز برای مسکن مهر پرداخت نشد و در 
هدفمندی هــم کسری بــودجــه وجــود 
نداشت. با وجود اینکه دولــت جدید، 
مدعی بود خزانه خالی است با این حال 
42 درصد بیشتر از سال 91 پرداخت شد. 
طبق گفته خود آقای روحانی سال 92، 
148 هزار میلیارد تومان و در سال 91، 
104 هزار میلیارد تومان از خزانه پرداخت 
شده است. همین اعداد و ارقام را شما 
نسبت به سال 90 که اولین سال اجرای 
هدفمندی یارانه ها بود، مقایسه کنید. 
در سال 90 رشد پایه پولی 11.4 درصد بود. 
در حالی که در سال 92 و پس از تغییر 
دولت، رشد پایه پولی 18 درصد بود. اگر 
ما انضباط مالی را با شاخص ها ارزیابی 
کنیم، خواهیم دید انضباط در سال 90 
که هدفمندی در آن سال اجرا شده از 
سال 92 که مرحله جدیدی از هدفمندی 

کتاب

در ســـال 92 دولـــت یازدهـــم مدعی شـــد که با 
انضبـــاط پولـــی و مالـــی حرکـــت کرده اســـت. 
همان طـــور کـــه می دانیـــد مبلغی برای مســـکن 
مهر پرداخت نشـــد و در هدفمندی هم کســـری 
بودجه وجـــود نداشـــت. با وجود اینکـــه دولت 
جدیـــد، مدعی بـــود خزانـــه خالی اســـت با این 
حـــال 42 درصـــد بیشـــتر از ســـال 91 پرداخـــت 
شـــد. طبق گفته خـــود آقای روحانی ســـال 92، 
148 هـــزار میلیارد تومان و در ســـال 91، 104 هزار 
میلیـــارد تومان از خزانه پرداخت شـــده اســـت. 
همیـــن اعداد و ارقام را شـــما نســـبت به ســـال 
90 که اولین ســـال اجـــرای هدفمنـــدی یارانه ها 
بود، مقایســـه کنید. در سال 90 رشـــد پایه پولی 
11.4 درصـــد بود، در حالی که در ســـال 92 و پس 
از تغییر دولت، رشـــد پایه پولـــی 18 درصد بود. 
اگر مـــا انضبـــاط مالی را بـــا شـــاخص ها ارزیابی 
کنیـــم، خواهیـــم دید انضبـــاط  در ســـال 90 که 
هدفمندی در آن ســـال اجرا شده از سال 92 که 
مرحله جدیـــدی از هدفمندی صـــورت نگرفته، 

بیشـــتر بوده است.

توقف پرداخت به 
مسکن مهر به بهانه 

انضباط پولی


